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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

Sammanträde torsdagen den 20 oktober 2016, kl. 18.00–19.30 

Plats: Älvsjö medborgarkontor, Älvsjö stationsgata 21, Älvsjö  

 
BESLUTANDE  
Ledamöter Tjänstgörande ersättare 

Majvi Andersson (S) ordförande 

Johan Nilsson (M) vice ordförande 

Bo Sehlin (S) 

Güler Alici (S) 

Andreas Lind (S) 

Viktor Morawski (MP) 

Emelie Roxby Schüsseleder (V) 

Torbjörn Erbe (M) 

Helena Stenbeck Nilsson (M) 

Jan Bressler (L)  

Evy Kjellberg (C) 

Matilda Berg Pulls (M) ersätter  

Hans Breismar (M) 

 

ÖVRIGA NÄRVARANDE 
 

Ersättare 

Malin Hammarström (S), Jenny Norberg (V), Malin Ericson (FI), Birgitta  

Stjärneback (M), Olle Andretzky (M), Sverker Sundmark (M), Inger Swahn (L) och 

Camilla Sarfors (KD) 
 

Tjänstemän 

Per Kjellander, stadsdelsdirektör och Erica Wangenheim, nämndsekreterare, 

Carin Berg, nämndsekreterare, Göran Sjödin, verksamhetsområdeschef, Madeleine 

Hagerth, utvecklingssekreterare, Eva Frykler, verksamhetsområdeschef, Madeleine 

Peatt, utredare, Ingela Kristiansson, ekonomichef, Elisabeth Carlö, kommunikatör, 

Elisabet Tullgren, administrativ chef, Bo Norrman, vaktmästare och Erik Ceder, 

registator 
 
Personalföreträdare 

Emma Stålkrantz, Kommunal 
 

Dag för justering 

2016-10-24 

 

Utses att justera      

Majvi Andersson (S) och Johan Nilsson (M) 

 

 

………………………………. 

Majvi Andersson (S) 

Ordförande 

 

 

………………………………….. 

Johan Nilsson (M) 

Vice ordförande 

 

……………………………….. 

Erica Wangenheim 

Sekreterare 

 

 

Paragrafnummer: 1–19 

Antal blad: 27 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 

 

 
Öppen frågestund och information 

Ordföranden Majvi Andersson (S) öppnade mötet. 

 

Sammanträdet ajournerades för frågestund för allmänheten. 

Medborgarna är välkomna att ställa frågor och diskutera med 

politikerna i stadsdelsnämnden.  

 

Information 

 Stadsrevisionen informerade om sitt uppdrag. 

 Göran Sjödin, verksamhetsområdeschef, informerade om 

förskoleundersökningen 2016 samt Öppna förskolans 

brukarundersökning 2016.  

 

Sammanträdet återupptogs efter informationen. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 
§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Vice ordförande Johan Nilsson (M) utsågs att tillsammans med 

ordföranden Majvi Andersson (S) justera protokollet.  

 

Tid för justering: måndag 24 oktober 2016 

 

 
§ 2   

Upprop 

Upprop förrättades och tjänstgöringslistan fastställdes. Närvaron 

redovisas i protokollet. 

 

Malin Ericson (FI) hälsades välkommen som ny ersättare i nämnden. 

Markus Gemstad (MP) har avsagt sig uppdraget som ersättare i 

nämnden.  

 

 
§ 3   

Fastställande av föredragningslista 

Föredragningslistan fastställdes utan ändringar. 

 

 
§ 4   

Anmälan av föregående protokoll 

Anmäldes att protokoll 2016-09-22 justerats den 26 september 2016. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 5   

Parkplan för Älvsjö   
Dnr 1.2.1.333-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden beslutar att anta föreliggande förslag till 

parkplan för Älvsjö stadsdelsområde. 

 
Ärendet 

Den senaste parkplanen för Älvsjö antogs av stadsdelsnämnden 2008. 

Stadsdelsnämndernas parkplaner ska uppdateras med ett intervall på 

ca 10 år. Föreliggande plan har arbetats fram av 

stadsdelsförvaltningen och trafikkontoret 2015-2016. 

Syftet med parkplanen är bland annat att kartlägga behov av skötsel- 

och investeringsåtgärder för att bevara och utveckla parkernas 

karaktärer, samt vara ett underlag för det årliga budgetarbetet 

avseende drift och investeringar i parkmark. Föreslagen parkplan 

utgör ett viktigt planeringsdokument för både skötsel, investeringar 

och fysisk planering i ett stadsdelsområde med växande befolkning 

och därmed ökad användning av alla grönytor. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-09-26. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande (C)  

Evy Kjellberg (C) anmälde ett särskilt uttalande angående parkplan 

för Älvsjö. 

 

9. Sjöängen 

Det är positivt att Sjöängen tagits med i Parkplanen och jag tycker att 

det gjorts en bra beskrivning av området. 

 

För att värna Brännkyrka kyrka anser Centerpartiet att en park med 

vattenspegel/fontän, rekreationsyta, boulebana, fruktlund samt 

odlingslotter anläggs närmast kyrkan och begravningsplatsen. 

I väntan på beslut om programområde Älvsjö Örby bör Sjöängen 

upplåtas för stadsodling och stadsbruksodling.  

 

Så länge man inte fattat något beslut om programområde Älvsjö Örby 

är det svårt att satsa några större summor på investeringar och drift av 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

”Sjöängsparken”.  

 

Förutom bollplanen, som oftast är upptagen, är det i dag svårt att 

använda ängarna. 

Det man kan göra, med början redan 2017, är att från vår till höst 

klippa en mindre gräsyta vid gång- och cykelvägen som går från 

Sjöängsskolan mot Mässan, på ”kyrksidan”.   

Med en välklippt mindre yta och 1-2 bänkbord skulle denna del av 

Sjöängen ge möjlighet till olika aktiviteter och en utmärkt mötesplats 

i avvaktan på en slutlig lösning. Fler stadsodlingar skulle även höja 

naturupplevelserna. 

   

Centerpartiet i Brännkyrka har under fyra års tid haft en miniodling i 

huvudsak blommor, här utefter gång-/cykelvägen. Trots sin enkelhet 

har den varit mycket uppskattad av människor som kommit förbi och 

pratat. Många cyklister tar denna väg, men min erfarenhet är att det är 

betydligt fler som flanerar, motionerar och vistas här än man tror.  

 

109. Bergtorpskärret  

Gräsklippningen är i dag differentierad, vilket gör att den mellersta 

gräsytan är oanvänd. Tidigare var denna plats uppskattad för 

brännbollsturneringar. Om möjligt bör man återgå att klippa även 

denna del.  

I parken finns även en skatebana som omges av buskage. Det finns 

ingen belysning här vilket gör att skatebanan inte kan användas i den 

utsträckning som önskas under den mörka årstiden. Ökad belysning 

gör också platsen tryggare. 

 

120. Älvsjöskogen 

Efter mer än 40 års arbete invigdes Älvsjöskogens naturreservat den 

18 september 2016. 

Centerpartiet har vid flera tillfällen framfört förslag för att göra 

Älvsjöskogens naturreservat så bra, inbjudande, välbesökt och 

tillgängligt som möjligt. 

 

Parkplanen tar upp fler av de förslag som Centerpartiet drivit och det 

är glädjande. Nämnas kan önskan om ekodukt samt att det bör 

undersökas om det lilla röda huset vid Korkskruven kan användas 

och bli ett naturrum. 

Mycket återstår och Centerpartiet fortsätter att arbeta för:   

 

1. Ekodukt 

Redan 1973 motionerade Centerpartiet i Stockholms fullmäktige om 

en över- eller undergång 

vid järnvägen, en ”ekodukt”, för att knyta ihop grönområdena på 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

respektive sida 

 

2. Tillgänglighet för alla 
Personer med funktionsnedsättning ska även kunna utnyttja skogen. 

P-platser för funktionshindrade och att de stora stigarna lätt kan nås 

med rullstol och rollator. 

 

3. Det lilla huset/”torpet” vid Myrvägen - Korkskruven 

Utred om huset kan bevaras och bli en tillgång som entrébyggnad vid 

reservatets södra entré t.ex. naturrum, klubbstuga för någon/några 

föreningar, ”utflyktsstuga” för stadsdelens förskolor. 

 

4. Eldning och grillning 
Centerpartiet anser att eldning och grillning enbart ska vara tillåtet på 

särskilt anvisade 

grillplatser.  

För att undvika eldsvådor och andra skador på naturen bör detta även 

gälla engångsgrillar. 

 

5. Skärmtak, bänkar, bord, anslagstavla 
Ett skärmtak, bänkar och bord vid de röda bodarna skulle bli en 

trevlig samlingspunkt för t.ex. förskolegrupper. Information om 

naturreservatet och en allmän anslagstavla kan även förläggas till 

detta område. 

 

6. Namn på stigar och grillplatser 

De större stigarna samt grillplatserna bör namnges.    

 

7. Skyltning 

a. Kulturhistoriska skyltar 

I Älvsjöskogen har det funnits skyltar med kulturhistorisk text och 

bilder av tecknaren och Älvsjöprofilen Ingvar Thorén. Skyltarna bör 

kompletteras och rustas upp och finnas väl synliga i reservatet.   

b. Välkomnande skyltar vid entréerna till skogen men även vid 

Älvsjö torg och resecentrum så att det blir lätt att hitta till reservatet. 

 

8. Toalett 
I stället för en permanent bajamaja i reservatet ser Centerpartiet andra 

tänkbara lösningar vilka bör utredas.  
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§ 5X 

Uppföljning av entreprenadavtal avseende Kristallgårdens 
vård- och omsorgsboende 2016 
Dnr 1.2.1.333-2016 

 
Beslut 

 

1. Älvsjö stadsdelsnämnd beslutar att godkänna uppföljningen av 

entreprenadavtalet avseende Kristallgårdens vård och 

omsorgsboende 2016.  

 

2. Nämnden uppdrar åt förvaltningen att genomföra en fördjupad 

utredning av verksamheten. 

 

 
Ärendet 

Kristallgårdens vård och omsorgsboende drivs på entreprenad av 

Vardaga Äldreomsorg AB enligt avtal sedan 1 november 2010.  

 

I april 2016 genomfördes en avtalsuppföljning som visar på brister 

från tidigare uppföljningar inom området ”Omsorg och insatser för 

den enskilde” och mervärdeskriterierna ”Omsorg och vård med 

värdighet, kontinuitet, trygghet och självbestämmande” och ”Stöd 

och stimulans”. Entreprenören följer därmed inte avtalet till vissa 

delar. 

  

Med anledning av de påtalade bristerna har förvaltningen genomfört 

ett flertal besök i verksamheten samt begärt in en åtgärdsplan som 

följts upp under hösten. Entreprenören har genomfört en del 

förbättringsåtgärder men uppfyller fortfarande inte alla krav i avtalet. 

Förvaltningen kommer att genomföra fler verksamhetsbesök och 

anordna fler möten med entreprenören för att säkerställa att bristerna 

åtgärdas.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-10-06. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 
§ 6  

Motion om fruktlunder i staden 
- remiss från kommunstyrelsen, KS 106-839/2016 
Dnr 1.5.3.202-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 

Reservation från Evy Kjellberg (C) till förmån för eget förslag till 

beslut. 

 
Ärendet 

Remissen består av en motion från Karin Ernlund (C) som föreslår att 

samtliga stadsdelar ska anlägga fruktlunder i befintliga eller nya 

parker.  

I Älvsjö stadsdelsområde finns fruktträd i flera parker och förvalt-

ningen är positiv till att plantera fruktträd och bärbuskar i fler parker, 

men anser inte att det finns ett behov av särskilda fruktlunder. 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-09-26. 

Förslag till beslut (C)  

Evy Kjellberg (C) yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt nedan. 

 

Stadsdelsnämnden beslutar  

1. att bifalla motionen 

2. att därutöver anföra 

 

Stora delar av Älvsjö SDN-område består av villaområden med 

många fruktträd. Här kanske behovet är mindre av s.k. fruktlunder. 

Villaområdena har under lång tid (50 år som jag bott här) genomgått 

otroliga förändringar då stora tomter styckats. Men de senaste åren 

har det dessutom blivit mycket vanligt att byggherrar köper upp, fullt 

fungerande, fastigheter. River befintligt hus och bygger både 2 till 4 

parhus i stället. Vid denna typ av förtätning får de gamla 

fruktträdgårdarna ”stryka på foten” och en asfalterad bilplats återstår. 

Om denna utveckling eskalerar finns det risk att fruktlunder även kan 

behöva anläggas i ”villaområdenas parker”. En större varsamhet bör 

ske. 
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Inom Älvsjö finns det även områden med huvudsakligen 

flerbostadshus i t.ex. Solberga och Älvsjö centrum. Tusentals 

lägenheter är dessutom under produktion i bl.a. kv. Kabelverket. 

”Mässtaden – Älvsjö södra – Älvsjö Örby” med c:a 10 000 nya 

lägenheter ligger lite längre fram i tiden, men när man planerar dessa 

områden bör de naturligtvis även innehålla gröna oaser – parker, 

vilka kan förses med fruktlunder, andra nyttoväxter samt pallkragar 

för allmänheten att odla i. 

 

En mindre del av Sjöängen, nedanför Brännkyrka kyrka och 

kyrkogården, vill Centerpartiet att det anläggs en park med 

vattenspegel/fontän, rekreationsyta, boulebana samt odlingslotter. En 

fruktlund kommer här att bli ett vackert inslag i parken. 

I avvaktan på beslut om Älvsjö – Örby och Sjöängen bör fältet 

upplåtas för stadsodling och stadsbruksodling.  

 

Vid upprustning och nyanläggning av parker bör motionens 

intensioner beaktas.  

 

December 2015, ”Tyck till om Lerkrogsparken”, framförde 

Centerpartiet bl.a. önskemål om Körsbärsträd, nyttoväxter och 

kryddväxter i parken. Citat  

* I dag finns det några mindre träd utanför Handelsbanken. Fortsätt 

gärna med några körsbärsträd. En dröm vore att få körsbärsträd ”på 

led”. Får de inte plats här så hoppas jag att det kan planteras några 

längre in i parken. 

* I något ”hörn”/plats bör man kunna ha lite nyttoväxter 

* Kryddväxter, gärna med namnskyltar, 

* Om utrymme finns, några fler pallkragar för stadsodling 

 

Det är positivt att förvaltningen kan tänka sig att plantera fler 

fruktträd och bärbuskar i fler av våra parker. Hur man sedan utformar 

det hela beror naturligtvis på hur platsen ser ut. Förutom parker är 

våra förskolor, skolor och äldreboenden också i behov av fler 

fruktträd, körsbärsträd, nyttobuskar samt pallkragar för egna odlingar.  
 

      Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och förklarade att 

nämnden beslutat bifalla förvaltningens förslag till beslut. Reservation 

från Evy Kjellberg (C). 
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§ 7   

Överenskommelse mellan Stockholms läns landsting och 
kommunerna i Stockholms län kring personer med 
missbruk/beroende 
- remiss från kommunstyrelsen, KS 154-1131/2016 
Dnr 1.5.1.328-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 
     Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat remiss om Överenskommelse mellan 

Stockholms läns landsting och kommunerna i Stockholms län kring 

personer med missbruk/beroende till bland annat Älvsjö 

stadsdelsnämnd för yttrande.  

 

Stockholms läns samarbete kring personer med missbruk/beroende har 

sedan 1998 formulerats och antagits politiskt i kommunerna och 

lanstinget genom gemensamma policydokument. En omarbetning av 

policyn från 2008 är nu nödvändig med anledning av kunskapsläget 

och reviderade nationella riktlinjer. Det tidigare begreppet policy har 

ändrats till begreppet överenskommelse. 

 

Syftet med överenskommelsen är att uppnå bästa möjliga livskvalitet 

och funktionsnivå i vardagslivet för den enskilde som är i behov av 

huvudmännens insatser samt bidra till att minska sjuklighet och 

dödlighet samt förebygga suicid för målgrupperna. 

 

Förvaltningen är överlag positiv till föreslagen överenskommelse och 

står bakom densamma. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-10-03.  
      

     Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande (L, M och C)  

Jan Bressler med flera (L), Johan Nilsson med flera (M) och Evy 

Kjellberg (C) anmälde ett särskilt uttalande angående 

överenskommelse mellan Stockholms läns landsting och kommunerna 

i Stockholms län kring personer med missbruk/beroende. 
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Många flyktingbarn har trauman med sig från hemlandet och från 

flyktresan som behöver bearbetas.  

Det har uppmärksammats personer bland dessa som har svårt med 

sömn, aggressioner och tyngre psykiatrisk symtom som kräver 

behandling. Även missbruksproblematik förekommer. 

För att hjälpa dessa barn finns BUP -barn och ungdomspsykiatrin - 

men det är svårt att få tider och mycket svårt att motivera 

ungdomarna att gå dit vilket är förödande. Att gå till en psykiatriker 

kan för dessa barn ofta vara närmast oöverstigligt. Man är rädd att 

andra kommer att se dom som ”galna”. En hel del mår mycket dåligt 

och prognosen utan behandling och professionellt samtalskontakt är 

dålig för den här gruppen. Det skulle vara ovärderligt om man kunde 

få ut läkare till boenden som kunde träffa ungdomen på plats. 

Samhället har förändrats och även samhällets stödfunktioner behöver 

följa med samhällets behov. 

Mitt önskemål är att barn och ungdomspsykiatrin skulle kunna starta 

ett lämpligt mobilt team för att hjälpa och stödja ensamkommande 

flyktingbarn och dess personal.  
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§ 8   

Reviderat program för kvalitetsutveckling  
- remiss från kommunstyrelsen, KS 174-742/2016 
Dnr 1.5.1.248-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 
Ärendet 

Stadsledningskontoret har remitterat förslag om reviderat program för 

kvalitetsutveckling till berörda remissinstanser för yttrande.  

Revideringen tar sin utgångspunkt i vårt gemensamma uppdrag och 

stadens vision - ett Stockholm för alla.  

 

Stadsdelsförvaltningen är positiv till den förslagna revideringen av det 

befintliga programmet. Dialog och delaktighet samt uppföljning och 

fördjupad analys lyfts upp särskilt i det reviderade programmet, vilket 

förvaltningen ser positivt på. Att programmet även är i linje med 

stadens vision bidrar till att staden gemensamt arbetar mot samma mål 

och till största möjliga nytta för stockholmarna. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-09-14. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 9  

Detaljplan för ny skola vid Armborstvägen i kvarteret 
Kabelverket 6 
- remiss från stadsbyggnadskontoret, SBK S-Dp 2016-00764 
Dnr 1.5.3.319-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 
Ärendet 

Internationella Engelska skolan öppnade i augusti en ny skola i en 

kontorsfastighet på Armborstvägen 1 nära Älvsjö centrum, i 

exploateringsområdet Kabelverket. Verksamheten har ett tillfälligt 

bygglov, och syftet med planändringen är att medge att den befintliga 

kontorsbyggnaden permanent får användas som skola.  

Förvaltningen har inga synpunkter på att en skola etablerar sig i 

området, men har vissa synpunkter gällande främst skolgården och 

trafiksituationen. 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-09-28. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 10  

Avfallsplan för Stockholm 2017-2020 
- remiss från Stockholm Vatten 
Dnr 1.5.3.322-2016 

 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 
Ärendet 

Stockholm Vatten, som numera ansvarar för avfallsfrågor, har tagit 

fram en ny avfallsplan för 2017-2020. Den är i stort en revidering av 

den föregående planen. Den innehåller fyra huvudmål och ett antal 

delmål med åtgärder, av vilka en del är hämtade ur Stockholms 

miljöprogram. 

 

Förvaltningen anser att avfallsplanen ger ett genomarbetat intryck 

med många bra åtgärder. Förvaltningen kommenterar en del av 

delmålen och åtgärderna som berör stadsdelsnämnden, bland annat 

fastighetsnära källsortering, insamling av farligt avfall och ned-

skräpning i stadsmiljön. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-09-28. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande (M,L,C) med ersättaryttrande (KD) 

Torbjörn Erbe med flera (M), Jan Bressler (L) och Evy Kjellberg (C) 

anmälde ett särskilt uttalande angående avfallsplan för Stockholm 

2017-2020. Camilla Sarfors (KD) anslöt sig till uttalandet som ett 

ersättaryttrande.  

Förslaget till reviderad avfallsplan för Stockholm 2017–2020 utgör 

ett viktigt verktyg i att göra avfallshanteringen i staden mer hållbar. 

Kopplingen till stadens miljöprogram är central och viktig. Avfall 

kan både uppfattas som en resurs och ett problem. Hamnar det på fel 

ställe är det definitivt ett problem, om det återanvänds, återvinns eller 

skapar energi blir det i stället en resurs. Det bästa är dock om avfallet 

inte uppstår. Att staden utvecklas i riktning mot en cirkulär ekonomi, 

där råvaror och resurser, återanvänds är centralt för att nå en hållbar 
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utveckling i staden. 

Staden ska ha höga ambitioner för att minska avfallet, både från 

boende och verksamma i staden. Avfallsplanens förslag om att 

minska mat- och restavfallet med knappt 2 % per person till 2020 är 

inte tillräckligt. Om vi ska få fart på arbetet med att förebygga själva 

uppkomsten av avfallet så måste detta avspeglas i ett ambitiösare 

mål. Det är i denna del som avfallsplanen huvudsakligen har sina 

brister. Att förebygga uppkomsten av avfall är det första steget i den 

så kallade avfallshierarkin, en viktig utgångspunkt i EU:s 

avfallsdirektiv som pekar ut prioriteringsordningen på 

avfallsområdet. Hierarkin innebär att avfall först och främst ska 

minimeras. Det avfall som ändå uppkommer ska i första hand 

förberedas för återanvändning, i andra hand materialåtervinnas, i 

tredje hand återvinnas på annat sätt till exempel genom 

energiutvinning och i sista hand bortskaffas genom exempelvis 

deponering. Denna prioritetsordning bör tydligare avspeglas när en 

miljöstad som Stockholm sätter upp mål om minskning av avfall. Vi 

efterlyser fler konkreta exempel på åtgärder som olika aktörer kan 

vidta i syfte att minimera avfall och följa avfallshierarkin på bästa 

sätt. 

Målet om att minst 70 procent av allt matavfall ska återvinnas till 

2020 är en bra ambition men också ett mål som blir svårt att uppnå 

med nuvarande återvinningstakt. Den planerade optiska 

sorteringsanläggning i Högdalen kommer stå klar tidigast 2019. 

Anläggningens påbörjade drift kommer dock inte att räcka för att 

uppnå målen och kommer inte ändra på det faktum att staden behöver 

skruva upp reformtempot för både framtida och befintliga 

insamlingsmetoder, till exempel mer fastighetsnära insamling. 

Därutöver kan vi konstatera att stockholmarnas tillgång till 

återvinningscentraler är bland de sämsta i landet.. 

Mycket värdefullt material i avfallet går i dag till spillo, till exempel i 

förbränningen av avfall. Avfallsförbränning kan vara ett effektivt och 

miljövänligt sätt att ta om hand om avfall som inte längre kan 

återvinnas, men det bör alltid vara det sista alternativet i enlighet med 

avfallshierarkin. Materialet bör återvinnas så många gånger som 

möjligt innan det slutligen förbränns. Vidare slängs idag 

förpackningar och returpapper, som ska gå till materialåtervinning, i 

för stor utsträckning i soppåsen. Det är en misshushållning med 

resurser som måste förändras. Att göra det lätt för människor att göra 

rätt ska vara ledstjärnan i stadens arbete. Vägen framåt för ökad 

service, mer insamling och bättre materialåtervinning är långsiktiga 

spelregler som möjliggör investeringar och ett bättre samarbete 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

20 OKTOBER 2016 

BLAD 17 

 

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

mellan producenter och kommuner. Det råder samsyn om att dagens 

system har stora brister och kan utvecklas inte minst med avseende 

på service och enkelhet för hushållen. Sedan producentansvaret 

infördes 1994 har det varit många diskussioner om hur 

insamlingsansvaret kan effektiviseras. Istället för att genomföra och 

bygga vidare på de reformer alliansen beslutade 2014, har den 

rödgröna regeringen valt att återigen utreda frågan. Nu ligger 

ansvaret på den rödgröna regeringen att frågan rör sig framåt och att 

de kommande åren inte går förlorade i avvaktan och förvirring i 

väntan på hur frågan om förpackningar och tidningar ska lösas. 

Regeringens tvekan och motstridiga besked leder också till att 

möjligheten att utveckla andra delar av återvinningssystemen, till 

exempel för textilier, får vänta med minskad återvinning som resultat.  

Avfallshantering med sopsug är en bra metod ur miljösynpunkt, den 

ger färre transporter och en renare hantering. Även ur 

arbetsmiljösynpunkt har det stora fördelar för personal som hämtar 

avfall. Frågan om staden ska vara huvudman för sopsugsanläggningar 

har varit föremål för diskussion under ett antal år. Främst genom de 

uppmärksammade svårigheter som skapas av komplexa 

gemensamhetsanläggningar och samfälligheter. Stockholm Vatten 

har i uppdrag att utreda frågan vidare med ett utökat ansvarstagande 

för staden genom Stockholm Vatten. 

Slutligen, det är av yttersta vikt att avfallsplanens uppföljning 

säkerställs genom regelbunden återkoppling med berörda aktörer. 

Planen måste också förankras med inblandade på ett tydligt sätt 

genom tydliga instruktioner. För att nå målen krävs fungerande 

samarbete mellan kommuner, myndigheter, näringsliv och 

forskarsamhälle. Ju mer konkret avfallsplanen är med att lyfta fram 

vad enskilda aktörer behöver göra desto bättre blir förutsättningar för 

att målen ska uppnås. 
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§ 11  

Ekonomisk månadsrapport per september månad 
Dnr 1.2.1.52-2016 

Beslut 

 

 Nämnden lägger rapporten till handlingarna.  

 
Ärendet 

Älvsjö prognostiserar per september 2016 totalt ett resultat efter 

resultatdispositioner som är i balans med budget. Underskott 

prognostiseras främst för äldreomsorgen. Överskott prognostiseras för 

administrationen, individ- och familjeomsorgen och ekonomiskt 

bistånd. Nollprognosen förutsätter att volymerna inom 

myndighetsenheterna inte ökar under resten av året och att nämnden 

får full kostnadstäckning för ensamkommande flyktingbarn 2016. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2016-10-10. 
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§ 12  

Inkomna handlingar, klagomål och synpunkter  
Dnr 1.6.336-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att vidta de 

åtgärder som kan föranledas av de inkomna skrivelserna och 

protokollsutdragen. 

 
Ärendet 

Anmäldes förteckning över inkomna ärenden, klagomål och 

synpunkter under perioden 2016-09-05 till 2016-09-30. 
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§ 13  

Redovisning av delegationsbeslut 
Dnr 1.1.337-2016 

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden lägger förteckning för september 2016 över 

beslut av tjänstemän enligt delegation till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes förteckning för september över beslut fattade av tjänstemän 

enligt delegation enligt följande.  

 

 

Ärendegrupp 

enl delegations- 

förteckning 

 

Beslut 

 

Beslutsfattare 

 

4.11 

 

 

Personal. 

JG lämnar på egen begäran sin anställning  

f ro m 160930 och medges en avgångsersättning, 

om 66 116. Intjänad lön och semesterersättning, 

som förutsätts i semesterlagen är därvid avlöst 

t o m 2016-09-30.       

 

Stadsdelsdirektör 

Per Kjellander 
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§ 14   

Protokoll från rådet för funktionshindersfrågor  

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna. 

 
Ärendet 

Protokoll från funktionshindersrådet 2016-10-13 anmäldes.  
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§ 15  

Protokoll från förvaltningsgruppen    

Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna.  

 
Ärendet 

Protokoll från förvaltningsgruppen 2016-10-13 anmäldes.  
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§ 16  

Information från förvaltningen 

Stadsdelsdirektör Per Kjellander informerade.  

 

Besök av stadsbyggnadskontoret i Älvsjö 

informerade om att stadsbyggnadskontoret besöker Älvsjö torg den 16 

och 17 november kl. 11.00–19.00. Stadsbyggnadskontoret kommer att 

ställa ut dialogpaviljonger för att föra samtal kring den kommande 

översiktsplanen.  

 

Stadsdelsnämndens planeringsdag 

En inbjudan till stadsdelsnämndens planeringsdag den 9 november 

skickades ut i veckan. Planeringsdagen kommer att äga rum på 

Långbro Värdshus kl. 12.00–17.00.  

 

Älvsjöfesten 

Stadsdelsförvaltningen kommer att anordna en tillställning den 20 

december för förtroendevalda och anställda. Mer information kommer 

längre fram.  

 

Projekt kring ökad delaktighet bland ungdomar 

I syfte att stärka ungdomsdemokrati i Älvsjö har 

stadsdelsförvaltningen arbetat fram ett förslag på ett 

digitaliseringsprojekt. Sveriges Kommuner och Landsting har beslutat 

att tilldela medel till Hägersten-Liljeholmen och Älvsjö för projektet.  

 

Anmälan till Justitieombudsmannen (JO) och Inspektionen för vård 

och omsorg (IVO) 

Göran Sjödin, verksamhetsområdeschef, informerade om den 

upprättade anmälan som har gjorts till JO och IVO.  
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§ 17 

Frågor från nämndens ledamöter och ersättare 

Angående besparingar vad gäller hjälp till personer 

med funktionsnedsättning  

Dnr 1.6.358-2016 

 

Johan Nilsson m.fl. (M), Jan Bressler m.fl. (L) och Evy Kjellberg (C) 

samt ersättare Camilla Sarfors (KD) anmälde en skrivelse enligt 

följande. 

 

Den socialdemokratiska ledningen i stadshuset har sedan 2014 höjt 

kommunalskatten med 1,3 miljarder kronor. Trots dessa 

skattehöjningar medför budgeten för 2017 att det finns ett sparbeting 

på verksamhetsområdet ”Stöd och service till personer med 

funktionsnedsättning” om 35 miljoner kronor i form av ”generell 

effektivisering”. 

  

Vi önskar därför att få en redovisning över hur dessa nedskärningar 

kommer att slå i Älvsjö. Vi tycker det är olyckligt att spara miljoner 

på de mest utsatta i samhället. Före valet var det ingen från de 

rödgröna partierna som nämnde besparingar för funktiondesatta. 

Därför är det mycket angeläget att snarast få en bild av hur den 

faktiska situationen kommer att bli här i Älvsjö.  

 

Med anledning av ovan önskar vi därför svar på följande frågor: 

 

1. Vilka verksamhetsmässiga effekter kommer den generella 

effektiviseringen på 35 miljoner kronor att få för Älvsjö? 

 

2. Hur bedömer förvaltningen att kvaliteten kommer att påverkas 

med den av stadshusmajoritetens i budget för 2017 föreslagna 

generell effektivisering på 35 miljoner kronor? 

 

Stadsdelsnämndens beslöt att överlämna skrivelsen till förvaltningen 

för beredning. 

 

Angående konsekvenser av försämrat socialt innehåll i 

äldreomsorgen 

Dnr 1.6.359-2016 

 

Johan Nilsson m.fl. (M), Jan Bressler m.fl. (L) och Evy Kjellberg (C) 

samt ersättare Camilla Sarfors (KD) anmälde en skrivelse enligt 

följande. 
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Sedan 2012 har det gjorts en satsning på att öka det sociala innehållet 

i äldreomsorgen.  

Därför har projektet ”Ungdomsbesök” genomförts, vilket innebär att 

unga besöker äldreomsorgen och förgyller dagen för de äldre. 

Projektet har blivit mycket lyckat, såväl personal som anhöriga och 

ungdomar uttryckte att de kunde se och höra hur de äldre blev gladare 

när ungdomarna kom på besök. Dessutom uppger en stor del av 

ungdomarna att de kan tänka sig att arbeta inom äldreomsorgen 

framöver, vilket är välkommet i en bransch med stort personalbehov 

framöver.  

 

Trots goda resultat gör nu den rödgröna majoriteten rejäla 

nedskärningar i verksamheten.  

I Älvsjö nästan halveras anslagen till Blomsterfonden i Liseberg, 

Solberga Vård- och Omsorgsboende, Långbrogården och 

Långbroberg. Det innebär en neddragning med cirka 250 000 kronor.  

 

Med anledning av ovan önskar vi därför svar på följande frågor: 

 

1. Vilka konsekvenser får ovan neddragning för våra boende på 

dessa ställen? 

 

2. Har verksamhetsutövarna eller boende/anhöriga signalerat 

någon oro kring neddragningen?  

 

3. Hur hanteras/kompenseras det försämrade sociala innehållet 

på Solberga Vård- och omsorgsboende som drivs i stadsdelens 

regi? 

 

Stadsdelsnämndens beslöt att överlämna skrivelsen till förvaltningen 

för beredning. 
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§ 18 

Protokoll från sociala delegationen 

 
Beslut 

 

 Stadsdelsnämnden lägger protokoll 2016-09-22 och protokoll 

2016-10-14 till handlingarna. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 


